

ENGELBERT II,

SEIGNEUR D'ENGHIEN

et l'abbaye de Saint-Adrien de Grammont.

On conserve aux archives de l'État à Gand, dans le fonds de l'abbaye de Saint-Adrien de Grammont, trois chartes émanées d'Engelbert II, seigneur d'Enghien. Ces chartes, encore inédites, nous paraissent devoir être mises en lumière.

Celle que nous publions sous le n° I est datée de 1208 ; le seigneur d'Enghien donne une dîme de deux gerbes qui lui appartenait sur le territoire de la paroisse de Grammont, à l'abbaye de Saint-Adrien de cette ville. Comme cette dîme était tenue en fief du comté de Flandre, Engelbert la résigna entre les mains de Philippe-le-Noble, comte de Namur, à cette époque régent des comtés de Flandre et de Hainaut.

Notre seconde charte est la ratification, par Engelbert d'Enghien, de la donation faite par Étienne de Vollezeele, chevalier, à l'abbaye précitée, de trois journaux de terre situés à Vollezeele. Vollezeele qui appartient aujourd'hui à la province de Brabant, dépendait, avant la révolution française, de la seigneurie d'Enghien (1). C'est à ce titre qu'Engelbert d'Enghien approuva la donation d'Étienne de Vollezeele.

(1) *Annales du Cercle archéologique d'Enghien*, t. 1, p. 32.

Sous le numéro III, nous donnons le texte d'un acte par lequel ledit Engelbert déclare que l'abbaye de Saint-Adrien a reçu la jouissance de trois bonniers de terre, dans la paroisse de Vollezeele, près de Lisbroucq ; il se porte garant qu'elle en jouira paisiblement de la part des prêteurs Walter de Lisbroucq et de Mathilde, son épouse. Une amende de vingt livres blancs est infligée à ces derniers en cas d'entraves mises par eux à la jouissance du monastère.

Lisbroucq, hameau de Vollezeele, fut le siège d'une seigneurie, relevant de la cour féodale d'Enghien.

L'acte que nous venons d'analyser n'est plus d'une conservation parfaite ; il y a quelques parties défectueuses. La date fait défaut ; nous voyons cependant que cette déclaration fut faite à Bellinghen. Cette localité était devenue la résidence habituelle d'Engelbert d'Enghien, depuis la destruction du château d'Enghien par le comte de Hainaut Bauduin V (1).

Notre acte se rapporte donc à la première moitié du XIII^e siècle, car Engelbert II, ainsi que le prouve M. Matthieu, ne vivait plus en 1245. De plus, il y est fait mention de *Walterus*, comme abbé de Saint-Adrien ; *Walterus* ou *Waultier* occupa cette dignité pendant six années, de 1231 à 1237 ; c'est donc entre ces deux dates qu'il faut placer la charte qui nous occupe.

Ces quelques mots suffiront pour faire connaître les documents que nous communiquons au Cercle archéologique d'Enghien. Puisse leur publication attirer l'attention de mes collègues sur l'utilité de réunir et de faire connaître les actes restés inédits des anciens seigneurs d'Enghien.

EMILE PRUD'HOMME.

(1) E. MATTHIEU, *Histoire de la ville d'Enghien*, p. 46.

CHARTES.

I.

Engelbert, seigneur d'Enghien, donne à l'abbaye de Saint-Adrien de Grammont, une dime de deux gerbes qu'il possédait en cette ville.

1208.

In nomine sancte et individue Trinitatis. Ego Ingelbertus, dominus de Haengin, tam presentibus quam futuris, in perpetuum. Notum sit universis tenorem hujus pagine inspecturis, quod ego, divine miserationis actu communitus, considerans decimam per manum laicam non debere possideri, sed potius in sortem Dei electis deputatam, duas garbas decime totius parrochie de Gerald-Monte, pro salute anime mee et antecessorum meorum in elemosinam contuli et fratres memorati pro recompensatione presentis beneficii, omnium benefactorum me participem reddiderunt. Hanc autem decimam coram hominibus meis et scabinis prefate ville in manus domini Simeonis, ejusdem loci tunc temporis abbatis, ad opus ecclesie libere et quiete perpetuo possidendam contradidi. Sed quia jam dictam decimam de comite Flandrie feodaliter possidebam, ipsam in manu Philippi, comitis Namurcensis, qui eo tempore bailivus erat Flandrie et Hannonie, resiguavi et ipse ex ea memoratam ecclesiam sub testimonio virorum nobilium qui interfuerant Arnulfi de Aldenarde, Johannis, Castellani de Bruges, Theodorici de Racengin, Roberti Cauderon, Gosuini de Emelverdengin, perpetuo possidendam investivit. Sed ne pie ordinationis intentio processu temporis calumniose reclamationis incurrat naufragium, sed stabilis et inconversa permaneat nomina hominum meorum, sub quorum testimonio facta est sepe dicta donatio, presenti pagine dignum censui annotanda et sigilli mei munimine tenorem pagine corroborandum. S. Petri de Santes, S. Henrici de Allodio, S. magistri Ingelberti, S. Rokini de Marke, S. Walteri de Langerode, S. Wil-

Ielmi de Acrene, S. Gerardi de Rankehove. Actum anno verbi incarnati M^o. CC^o. VIII^o.

Original sur parchemin, sceau enlevé.

II.

Engelbert, seigneur d'Enghien, ratifie la donation faite par Etienne de Vollezeele, chevalier, à l'abbaye de Saint-Adrien, de trois journals de terre situés à Vollezeele.

1210.

Ego Ingelbertus, dominus de Adengem, notum fieri volo omnibus hanc paginam inspicientibus quod Stephanus de Volenzele, miles, circiter III jorneos terre in parrochia de Volenzele cum familia ibidem manente, ecclesie beati Adriani Montis-Geraldi, pro remedio anime sue in elemosinam contulit. Ut hanc vero elemosinam quoad melius, et liberius firmiterque abbas et prefati monachi tenerent, me advocatum de hac donatione sibi asumpserunt. Quod si aliquis in posterum frater hoc dono prefatam ecclesiam pulsaverit, illud tueri teneor et conservare; ut igitur ipsum donum firmum et stabile perpetuo maneat, scripto meo sigillato, et hominum meorum, et aliorum fidelium testimonio roborari feci et confirmari. S. Rasionis, domini de Boular, S. Egidii, Stephani, Gerardi, Nicholai fratrum, S. Walcheri de Rumelli, nobilium virorum, S. Henrici de Alodio, Petri de Sanctis, Rokini de Marcha, Willelmi de Acherne, Franconis de Akerne, Sanderini Ruffi, Walteri Borgois, hominum meorum. Actum anno gratie M^o. CC^o. X^o.

Original sur parchemin, sceau perdu.

III.

Engelbert, seigneur d'Enghien, déclare que l'abbaye de Saint-Adrien à Grammont a reçu, en prêt, la jouissance de trois bonniers de terre dans la paroisse de Vollezeele, près de Lisbroucq, et se porte garant qu'elle en jouira sans entraves de la part des prêteurs Walter de Lisbroucq et Mathilde, son épouse.

123., (entre 1231 et 1237) à Bellinghen.

Ego Ingelbertus, dominus de Haenghin, universis presentem paginam inspecturis salutem in perpetuum. Universitati vestre notum sit quod ecclesia beati Adriani de Gerald-Monte mutuavit tria bonaria terre, parum plus vel minus, in parrochia de Folensele jacentia apud Lisebroke contra Walterum de Lisebroke, ipso Waltero assensu uxoris (Mach)hildis, ad voluntatem domni Walteri, tunc temporis abbatis, et ejus conventus mutua(tionem) redonante. Ut autem predicta ecclesia liberius gauderet sua mutuatione, uterque Walterus et ejus uxor fide et juramento interpositis confirmaverunt nullam exinde predictae ecclesie de mutuatione hac molestiam inferre, me insuper ostagium imponentes, ut si quas de predicta mutuatione inferre vel etiam attemptare molestias presumpserint, me jam dicte ecclesie XX^{ti} librarum alborum constituerunt debitatione de bonis ipsorum eas recipere licentiantes. Actum fuit autem hoc apud Belenghin, coram hominibus meis Petro de Santes, Olivero de Papenghin. Sigers de O...ges..... vero me hujus mutuationis apud Minorem-Haenghin, coram hominibus meis ostagium et jam dicte ecclesie de prefata summa garantiziam inferre debere. Presentes fuerunt illic homines mei: Rukinus scilicet de Marka, Walterus de Lanrode, Alemannus del Broke, Ingelbertus del Boske, Oliverus (?) de Tenbroke.

Original sur parchemin.